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' pORTIC 
Ara que s'atancen les festes és potser un bon 
moment per reflexionar sobre un tema en el que 
desgraciadament em ar;iat costa avall des de fa 
temps, i cada cop més. 

Fixeu s-hi que normalment i com qui diu facin el que 
facin, a les festes hi haurà ambient, i gent a tot arreu, 
forasters, del poble, del poble que viuen fora, am
bient, vida en una paraula. Aquest fet ens farà 
adonar del desert de xaiera i diversió en que restem 
immersos gairebé tot l'any tret de les diades molt 
assenyalades en que com qui diu "toca" divertir-se 
(carnestoltes, fi d'any, etc.) vull dir que Ulldecona és 
avorrida? Si, totalment, Ulldecona és cada cop més 
un desert els caps de setmana, hi manquen activi
tats de tot tipus d'una forma seguida i organitzada, 
esportives, culturals, diversions diverses, balls, dis
cos, etc., etc. A Ulldecona gairebé mai hi ha am
bient, i molts que sortien acaben per no fer-ho, i el 
jovent i no tant jovent marxa a fora. 

Tot això malgrat els esforços d'algunes entitats que 
organitzen coses regularment, però en conjunt falta 
molta activitat per a que aquestos autocars que ara 
se'n van plens a les discoteques de per ahí, se'n 
vagin buits, per a què en lloc de marxar la gent 
d'aquí, siguem un poble on la gent hi ve, com no fa 
tants d'anys. Per no tenir, darrerament no teníem ni 
cinema, i aquest és un mal símptoma. La gent acava 
vivint on hi ha vida, i els carrers deserts en dissabte 
i diumenge són també un mal símptoma. Pensem-hi, 
és responsabilitat de tots, fent coses, anant a les 
que es fan, creant ambient i vida. Al poble li fa falta 
i l'Ajuntament tot i tenint una certa responsabilitat no 
la té tota, almenys de falta d'organitzar "xaieres" no 
el podem culpar, si de cas de manca d'organitza
'cions serioses per als joves durant tot l'any. 
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FAN LA DOBLE VIA l TREUEN ELS TRENS 
Quan és a punt de començar l'obra perfer una doble via, són cada cop menys els trens que paren 
a Ulldecona, i les combinacions més dolentes. Fins quan? S'hi posaran persones? Caldrà posar
ho als diaris per afinar sensibilitats? 

FESTES 
Tot i que la Festa no ens ha de fer perdre el mòn de vista, aquestos són dies per a xalar i 
desmadrar-se, bona xaiera a tothom i que no prengueu mal ningú. 
MOLT BONES FESTES!!! 

PAVELLÓ: UN MORT QUE L'AJUNTAMENT ES VOL 
ESPOLSAR ... 
Fer una obra tan costosa a un lloc supercar, només perfer 4 balls a l'any i sense respondre a unes 
autèntiques necessitats esportives, era un mort que a l'Ajuntament (i al poble) li sortiria car. Ara 
l'Ajuntament està festejant al CLUB JOVENTUT per a que se'l quedi a canvi de ... al FULL ho 
vinguerem denunciant, ara pot haver-hi molta salsa. 

GOLF PÈRSIC: PSOE, PP, CiU, etc. SÍ A LA OTAN 
l A LA U.E.O. ARA.CAL COMPLIR l ANAR AL GOLF 
Però qui hi va seràn els de sempre, els soldats que no en tenen cap culpa. Conseqüents amb la 
seua voluntat i la seua propaganda, a ERC proposem que una representació d'aquestos partits 
majoritaris, els primers espases a poder ser, vagin a bord de les naus que van al Golf. Apa 
valents ... 

VOLEN TERRENY INDUSTRIAL l NO N'HI HA 
Hi ha moviment i empreses que cerquen terreny industrial i no en troben, terreny en quantitat, i 
també empreses locals que canviarien la seua ubicació actual. 

NORMES SUBSIDIÀRIES. TARD l MALAMENT 
El 23-2-81 (el 23-F) l'Ajuntament acordava redactar les Normes Subsidiàries ... han passat nou 
anys i la Delimitació vigent ha donat molt de joc polític i ha permés un autèntic desgavell urbaíistic 
tolerat i fomentat interessadament. Ara es fan per f í les normes, quan el mal ja està fet, i damunt 
es persisteix en l'error i es beneeixen fets que mai s'haguessin hagut de permetre. 

MUNICIPALS: COMENCEN ELS MOVIME 
LES FOSQUES ( (12~ '. · ~-
Pensionar, enxufar, radiar allò que convé, subvencionar, autoritzar segons que i\~ot val. i 

'\:1.-"· . 
-...:IY~," , \ Resultat: vots al pot per seguir mantenint una majoria. L'oposició? A la figuera. 



• Des de el mes de maig, cap allà al 15, que 
no havíem tret LO FULL, tres mesos de vacan
ces forçades per obligacions professionals i 
feines vàries de la gent que normalment el fem. 
És el perill de no cobrar un sou que ens permeti 
viure de la política (que no vol dir que ho fèssim 
millor) però al mateix temps és la grandesa de 
fer les coses per la cara, per uns principis, per 
unes idees i per ganes de fer-les, a vegades 
molt més efectives que professionalismes lli
gats de peus i mans. LO FULL de nou amb tots 
vosaltres, mentre puguem seguirem enda
vant. 

Cal dir que aquest número extra, compênsa en 
part l'absència de tot aquest temps, de tota 
manera ja passarem comptes, no volem co
brar sense treballar. 

• Hem preparat unes al.legacions a les nor
mes subsidiàries que haurem presentat a l'A
juntament al seu dia. No sabem l'efectivitat que 
tindran, però almenys quedarà constància de 

• Després de molt de temps sense 
publicar-se ha tornat a sortir la Revista 
"MAESTRAZGO" òrgan d'Herman
dad Nacional del Maestrazgo, i dirigi
da per l'incombustible D. Ramon For
cadell Prats. Original de veritat la 
capçalera del "sale cuando quiere y 
dice la verdad". A l'interior hi figura un 
suplement reduït amb el nom de 
'Comarca del Montsià" nom de la re
vista que fins fa poc editava D. Ramon 
Forcadell. 

• Manolita Nadal, regidora de Cultura 
de l'Ajuntament d'Ulldecona es casa
va aquest estiu en el marc de la Casa 
de Cultura (Ajuntament provisional) i 
amb l'Alcalde Antich com a oficiant de 
la cerimònia. No cal dir que li desitgem 
a Manolita una llarga i feliç vida matri
monial. 

• Decididament el local del carrer St. 
Jaume (BLANC l VERD) no té sort. Als 
problemes inicials que hi va haver al 
seu moment, cal afegir el recent tan
cament després de que una nova di
recció se'n fes càrrec. Diuen les males 
llengües que el tancament podia obeir 
a alguna denúncia per considerar que 
podia esdevenir un local de "moral 
dubtosa", quien evita la ocasión ... 
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que l'Esquerra va donar la seua opinió, conse
qüent amb una línea mantinguda en els da
rrers anys. 

Al proper número en tindreu una informació 
més àmplia. 

• Enguany es complirà el 50è aniversari de la 
mort, del afusellament del president Com
panys; a ERC d'Ulldecona d'alguna forma 
recordarem aquest trist aniversari del presi
dent de la Generalitat republicana, que va 
morir només per això, per ser això. Malgrat 
haver passat 50 anys, els nostres polítics 
encara tenen por de demanar la revisió de la 
seua causa i que es faci finalment justícia, 
quan tantes i tantes injustícies s'han reparat en 
els darrers anys. Es veu que seria molt fort 
descobrir a l'opinió pública el procés real de 
Companys, hi hauria perill de que la gent es 
concienciés més 'nacionalmenr parlant, i 
aquest perill hi ha partits que el volen evitar. 

• lmma Serra, treballadora familiar 
contractada per l'Ajuntament i pagada 
per la Diputació primer, i el Consell 
Comarcal després, encara no ha co
brat el que se li devia, i el que és pitjor, 
ja no ha tornat a treballar. lmma havia 
denunciat el seu cas mitjançant "LO 
FULL", i això és un delicte imperdona
ble a Ulldecona, lògicamet no li han 
perdonat. 

Si voleu que el vostre cas se sàpigue 
denuncieu-lo al FULL, però si el voleu 
resoldre, demaneu una entrevista i 
oferiu el vostre vot per correu a canvi, 
a les properes eleccions, sistemes de 
funcionament. 

• Una notícia trista d'aquest estiu ha 
estat la mort per accident del Sr. 
JULIO FRANCO POVEDA quan es di
rigia amb la seua moto a treballar al 
Polígon de PLANES ALTES. Un 
camió el va enxampar pel darrera i el 
va matar. El nostre condol a tota la 
seua família. 

• Després d'uns mesos d'estar tan
cat, ha tornat a obrir les seues portes 
el Cinema SAVOI. Era absolutament 
lamentable que un local tan ben acon
dicionat i amb les instal.lacions tècni-
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• Ens alegra que finalment l'Ajuntament hagi 
pensat en fer una Fira, és una iniciativa que 
figurava al nostre programa a les passades 
municipals i que aplaudirem sempre que es 
faci com cal i amb la intenció de fomentar el 
futur econòmic d'Ulldecona. Avui quan tantes 
poblacions en tenen i de les més variades, és 
una llàstima que Ulldecona vagi endarrera. 

• Josep Maria Reguant president del Consell 
Nacional d'ERC i nou membre de la comissió 
de valoracions Estat-Generalitat, proposarà la 
revisió d'una vegada del model de finança
ment autonòmic, per a que com a minim el 
nostre sigui com el basc, en que recapten ells 
els diners i donen després allò que els hi sobra, 
un cop cobertes totes les necessitats. 
Com podeu veure molt diferent del sistema 
pidolaire que tenim ara, i és que qui cobra és 
qui reparteix, i reparteix amb els. seus criteris, 
i així va la nostra autonomia. R 

ques de que disposa, restés tancat, 
era un luxe que Ulldecona no es podia 
permetre. Descubrir la funció social, 
cultural, etc. del cinèma seria absurd, 
i tancar aquest local, una perdua per a 
Ulldecona, saludem la seua reobertu
ra i desitgem que no es tanqui més. l 



• Dintre del Pla Únic d'Obres i Ser
veis 90-91 figura la construcció d'una 
depuradora que vindrà a resoldre un 
dels problemes greus que tenia la 
nostra població, les aigües brutes que 
sense depurar feien cap al riu. 

El cost de l'obra ascendirà a 
142.576.238 ptes. que pagarà integra
ment la Generalitat, mentre que l'Ajun
tament serà l'Administració que porta
rà a cap l'obra. El lloc escollit és a l'Au
belló lògicament, on l'Ajuntame'nt dis
posa de terrenys que s'ampliaran amb 
la compra de 19.000 m2. més. Cal 
felicitar les Administracions per portar 
a terme aquesta obra útil, que al poble 
no li costarà diners. Així dóna gust. 

e Una vegada ja ho vàrem sol.licitar, 
però com sol ser costum el nostre 
Ajuntament no en va fer cas, amb la 
seua política de secret segons per a 
qué. El Sr. Frederic Muñoz va fer unes 
donacions a la població quan va morir, 
concretament a l'Ajuntament, i que no
saltres sapiguem aquest va acceptar 
les donacions i ho va enrigistrar en el 
seu patrimoni, però mai s'ha fet públic 
quines eren aquestes donacions, on 
eren i en que consistien exactament. 
Seria molt demanar què l'Ajuntament 
expliqués aquest tema? Tan secreta 
és aquesta informació? Té dret el 
poble a saber-la? Se suposa que sí, 
no? 

e L'Ajuntament farà un prèstec amb 
el Banc de Crèdit Local per l'import de 
8.516.000 ptes. destinat a una nova 
cuina i menjador escolars. És una obra 
que anirà molt bé per l'escola, però 
que ha comportat l'enderrocament 
dels vestidors que hi havia al camp de 
futbol vell, tot i que al nou projecte es 
contempla fer-n'hi uns de nous més 
petits. Fins aquí tot correcte, l'únic 
dubte que tenim és si calia enderrocar 
aquestos vestidors que tan útils po
dien ser, sobretot tenint en compte que 
per una població escolar com la que hi 
ha, si es fes esport seriosament, calen 
uns bons vestidors. Esperem que amb 
els nous n'hi hagi prou, i que no calgui 

lamentar aquest enderrocament que 
pensem es podia haver evitat. 

e Tal i com vàrem dir al seu moment 
entre d'altres coses, era clar que el 
Pavelló nou no responia a unes autèn
tiques necessitats esportives, senzi
llament perqué al nostre poble això de 
l'esport està bastant aturat. Ara l'Ajun
tament ja se'n adona també d'això, i 
pretén que el CLUB JOVENTUD s'en 
faci càrrec a canvi de ... (s'està nego
ciant) reservant-se això sí, unes quan
tes diades al any perfer-hi balls, actes, 
etc. D'una banda dubtem que el Poli 
que prou problemes té per mantenir 
les instal.lacions actuals, pugui supor-

tar i donar la vida que li cal al Pavelló, 
amb el problema afegit de què el Poli 
és una entitat privada amb els seus 
socis, i al Pavelló té dret a entrar-hi i 
fer-lo servir tot el poble. Problema difí
cil en el que caldria potser cridar a més 
gent i montar-ho d'una altra forma. 
Seguirà, és només l'inici de la història. 

e A finals de setembre diuen que 
podrien començar les obres de l'Avin
guda O'Callaghan que se'n aniran als 
20.000.000 de ptes. amb contribu
cions especials incloses. De moment 
hi ha hagut discrepàncies entre veïns 
i Ajuntament en tot aquest tema, igno-

rem a hores d'ara com està la cosa, ja 
us ho contarem. El que està clar és que 
és una obra que fa falta i que també 
hem vingut reclamant durant anys. El 
que caldria saber és perquè s'ha trigat 
tant a fer-la, quan nosaltres i molta 
gent, l'hem considerat prioritària per 
moltes raons. Potser alguns veïns no 
eren grats del tot? Ves a saber ... 

e Al Ple Extraordinari de 30 d'Abril es 
va aprovar l'Expedient de Suplement 
de Crèdit nº 1, i de les quatre partides 
us en transcriurem dues que ens han 
cridat l'atenció: 

211.01 Despeses oficina 4.387.194 
augment de 366.384 ptes 

271.01 Mobiliari 131.161 augment de 
683.872 ptes. 

Ens crida l'atenció sobretot un 
augment de gairebé 700.000 ptes .. 
sobre 131.000 de pressupostades, o 
sigui que no es pensava inicialment de 
fer molta despesa. És clar que també 
cal tenir en compte la situació provisio
nal de l'Ajuntament a la Casa de Cultu
ra. Algú podria aclarir en què s'ha 
gastat aquest suplement? Quin ha 
estat el mobiliari? Pensem que sí 
podria correspondre al Jutjat, i clar 
aquí ja ignorem sí això pertany a Jus
tícia o cal que ho pagui el poble. Farem 
averiguacions. l 

Ill 



Benjamf Nadal, 35 anys, molts d'anys de 
lluita a les costelles,obertament, donant la dara, 
treballador sense més recursos que el seu tre
ball, i pel que és veié, home molt incòmode pel 
sistema que ara fa poc més d'un any el va detenir 
i engarjolar sense més. Mentre, per Ulldecona 
algú feia circular allò que suposadament havia 
fet Benjamf, molts badocs s'ho van creure i 
divulgar també. Uns quants el vàrem creure 
innocent i vam clamar per ell, al final com era 
lògic el varen amollar, sense explicacions ni 
compensacions ni res, tot estava clar. Els ba
docs es van haver d'engolir la seva badoqueria, 
i els savis que ho sabien tot però parlaven per 
boca de ... van haver de callar i suportar la ver
gonya, no se'ls va sentir més. 

Ara ja ha fet un any de tot això, í uns quants 
amics de Benjamí i ell mateix amb la seua com
panya, hem fet un separat de celebració en un 
lloc molt agradable i amb excel.lent menú. 

En tornar a sortir LO FULL i en homenatge als 
més autèntics i esforçats dels nostres conciuta
dans, li hem fet quatre preguntes, i sobretot l'hem 
deixat parlar, cosa que es veu que fa molta por a 
alguns «demòcrates» de tota la vida. 

Com ho tenim tot això? 

Home, les circumstàncies d'agressió al 
país, d'opressió social i d'atac ecològic que 
hl havia en aquoll moment i que és el que m'ha 
mogut sempre6 Uuitar, continuen en aquest 
moment l més agreujades si cap en l'aspecte 
ecològic. D'altra banda cada cop hi ha més 
cossos de policia per anar-mos controlant 
sense que n'augmente l'efectivitat1 en lloc de 
que la policia autonòmica (amb mandos fora
nls per cert) anés substituint les altres. 

Com veus ara al cap del temps la teua deten
ció? 

Fou una detenció de rebot, buscaven un fil 
per estirar l veure que trovaben i em van 
agafar a mi, però en veure que aquest fil no 
anava enlloc l que no sortia res em van soltar, 
sense fiances ni càrrecs ni res, senzillament 
cas arxivat. 

Què et va suposar personalment? 

Comprovar la resposta positiva de molta 
gent en general, encara que sempre hi ha 
coses. 

l en l'aspecte laboral? 

Pèrdues moltforlesque ningú em va com
pensar ja que en aquells moments tenia 
molta feina I no valg poder complir. Ara tot 
s'ha anat solucionant l torna a estar normal, 
però de tota manera també s'ha notat per part 
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de determinats clients, ara ex-clients, que 
sembla que no suporten que un altre pense 
diferent, però seguim avant. 

Parlem amb Benjamí de les espaterrants ver
sions que es feren circular interessadament tot 
fent-lo culpable, per allò que la gent deia: «Sí 
l'han agafat, algo ha fet, que no agafen aixf com 
així». Recordem que algú va dir que ell i d'altres 
pretenien volar Vandellòs t, disbarat més que 
considerable que tenia l'origen en el fet que 
Benjamí havia organitzat conjuntament amb 
d'altres grups i persones una manifestació ANTl
Vandeltòs l. No devia deixar de tenir raó quan ara 
el Govern n'ha ordenat el desmantellament. 

També recordem la versió que l'inefable GO
NELL (aquell de que a Ulldecona no hi ha hagut 
vaga quan el 14-D) va escampar des-de la seua 
trona del PEAIODICO: «detuvieron en Ulldeco
na a B. Nadal a quien se acusa de ha be r fabrica
da algún artefacte explosiva en su taller». Qui 
informava Gonell? No és una irresponsabilitat 
greu escriure això? En ff, s'havia de justificar una 
detenció i els periodistes del règim actuen així. 

Apart de buscar un fil, no t'agafarien com a 
escarment, com a cap de turc? 

He seguit sempre una trajectòria pública 
que coneix tothom, nacional l socialment1 
també ecològicament1 les terres del Montsià, 
les nuclears, he reivindicat tot allò que he 
pensat que havia de tenir una resposta públi
ca1 tot a la llum, obertament. De tota manera 
és ben clar que no soporlen algú que els 
qüestione el seu sistema obertament, per 
això la repressió, 

Com està ara mateix l'independentisme? 

Existeix un cert retrocés a nivell de movl
litzacions , però és un sentiment molt extés 
en amples capes de la nostra societat, un 
sentiment de reivindicació de molts aspectes 
de la nostra Vida com a poble que ens estan 
fastiguejant continuament, el que passa és 
que cal traduir aquest sentiment reivindicatiu 
en accions coordinades i fer feina, aquí està 
el problema. 

Com veus tot el que està passant a l'Est? 

Això també ha inflult una mica en la situa
ció d'aqui1 en els grups que treballen per l'In· 
dependència l el socialisme. Tot l que el meu 
model no era l'Est, crec sincerament que el 
marxisme com a teoria i anàlisi de la realitat 
segueix essent vàlid. Encara que a l'Est 
moltes coses no s'hagin fet com calia, les 
ànsies de llibertat l d'igualtat social sempre 
seran vigents l per tant algú reprendrà sem
pre la lluita per la Independència l el socialis
me. 

Creus que la situació els portarà cap a la eco
nomia capitalista? 

Home de moment ja comencen a tocar els 
desavantatges d'aquesta economia, potser 
perquè els EEUU també s'ho comencen a 
passar magre i no poden respondre a totes 
les promeses que els hi han fet. Jo no sé si la 
mentalitat i l'educació d'aquella gent que te
nien tota una serie de necessitats bàsiques 
ben cobertes i de franc, podrà suportar un 
mecanisme que es basa en el benefici d'uns 
pocs en aquells productes necessaris per a 
una majoria. 

l que me'n dius de la situació del Golf? 

Una batalla d'interessos en uns moments 
de recessió de l'economia nordamerlcana, 
entre productors pobres l consumidors rics, 
senzillament es tracta d'acabar amb els paï
sos més progressites de la zona que els 
poden perjudicar. És curiós que no vulguin la 
invasió de Kuwait l en canvi no vulguin que 
Israel surti dels territoris ocupats. 

Què diries més per acabar? 

Voldria enviar un missatge d'agraïment a 
tots els que es van mobilitzar per mi, que em 
van ajudar econòmicament l moralment en 
aquells moment, i dir que tal com deia la 
pancarta que es va penjar un dia d'aquells a 
i'AJUNTAMENT, «DEFENSAR LA TERRA NO 
ES CAP DELICTEu. Gràcies. 

En tot cas serà no fer-ho, afegim nosaltres. 
Gràcies a tú. 



El.iffiEMA El C:onflicte al Pèrsic 

Es sens dubte el tema del moment 
per les repercussions econòmiques 
que pot tenir a molts de nivells, sobre
tot segons com vagin les coses. 

Suposem que ja n'esteu fins i tot 
cansats d'aquest tema, però nosaltres 
volem tocar-lo des d'un altre angle que 
veiem que surt poc pels diaris, poc del 
tot, però no obstant algú l'ha tocat. 
Nosaltres també. 

És evident en primer lloc i cal de
nunciar-ho que no es pot anar envaïnt 
països impunement, això està. clar, 
però i les invasions del "amigo" ameri
cana a Panamà, Granada, etc., etc., i 
la seua intervenció on veuen els seus 
interessos amenaçats? Perqué ara 
tant d'enrenou amb Kuwait? Home, és 
ben clar, pel petroli, si no de que. Hi ha 
uns quants països de l'OPEP, Kuwait, 
Bahrain, Arabia, els Emirats, que esta
ven venen barat el petroli a Occident, 
països àrabs rics que es permeten el 
luxe d'invertir a Occident. En canvi 
d'altres països depenen única i exclu
sivament del petroli que es veuen 
obligats a vendre també barat, països 
més pobres i dels que Saddam Hus
sein s'erigeix ara en una mena de 
Mahoma alliberador i lider, el seu 
somni de sempre. Aquí rau tota la clau 
del conflicte. 

Els països occidentals no van amb 
les seves flotes allí per altruisme, van 
per defensar els seus interessos, el 
seu model de creiximent i la seua 
economia, rica a costelles del T arcar 
Mòn en que es pot incluir alguns paï
sos àrabs. 

D'altra banda i fins ara mateix, la mi
litarització de l'lrak s'ha produït perquè 
molts de països occidentals, EEUU, 
Anglaterra, França, Espanya, etc., li 
han venut totes les armes que ha 
necessitat, i tots els productes químics 
necessaris per una guerra quimica a la 
que ara tenen tanta por. Es a dir, han 
fet gran el monstre i ara això volen 
oblidar-ho. La mateixa URSS hi té 
encara agregats militars amb contrac
te que no hi marxaran fins que aquest 
s'acabe. l teniu en compte que si es 
produeix un enfrontament armat, qui 
us penseu que continuarà subminis
trant armament a l'IRAK? Els matei
xos que li faran la guerra. Negoci rodó 
Es diu inclús que certes indústries qui
miques de Tarragona haurien venut a 

Defensa dice que «durante 
el recorrido, los mandos 
ayudanín a los soldados 
a que conozcan el barco» 
• Nuestra flota zarpara el domingo 
después de que el Ministerio ofrezca 
a los tripulantes y a sus familiares 
un «vin~ de despedida 

.. MM.E 'DE 'DtU, SE.NYoR,, ~.l 

l'IRAK els productes necessaris per la 
tan temuda i bruta guerra química. 

l la possíció d'Espanya? Coherent 
amb els tractats i les adhesions signa
des, Espanya es veu en la necessitat 
d'enviar-hi una representació. 

Una representació mal preparada, 
amb vaixells en reparacions com ha 
reconegut el mateix almirall Regalada 
cap del sector naval de Cartagena. 

l perquè aquesta intervenció? Sen
zillament i cal recordar-ho, perquè el 
PSOE que mana des del 82 amb 
majoria absoluta i que abans deia no a 
l'OTAN, després va dir sí i ens hi va 
fotre a dintre amb el vist i plau de molts 
d'altres partits que tots recordem, CiU, 

PP, PNB, etc., ara cal complir els 
compromisos. A Catalunya díguerem 
no a l'OTAN, però ara una 50a. de 
joves catalans hauran d'anar al Golf. 
Un personatge molt important digué 
aquells dies que mai cap soldat es
panyol hauria de fer la mili fora d'Es
panya, paraules profètiques, ara els 
tocarà fer la mili i la guerra i tot s'hi 
s'encanten. 

En fi acabarem aquest primer toc al 
conflicte del Golf Pèrsic recordant la 
cèl.lebre frase de Ronald Reagan re
ferida al dictador Marees de les Filipi
nes: "és un fill de puta, però és el 
nostre fill de puta". Que ho apliquen al 
Saddam i que procuren aclarir tot l'en
bolic sense que hi hagi més morts 
innocents. l 
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ACCIDENT MORT AL 

Molt desgraciada actualitat amb la 
mort d'una noia aquest cap de setma
na passat en accident dintre del poble. 
El constant increment del parc de 
motos i cotxes, amb conductors molt 
joves en molts casos, fa que augmenti 
el risc de topades, ja que a banda 
d'aquest que tan malament ha acabat 
n'hi han hagut d'altres darrerament, 
per fortuna sense tan mal resultat. El 
nostre condol a la família Làzaro Ar
dions. 

l JUAN GUERRA ... ? BÉ GRÀCIES 

Aquest és l'autèntic «culebrón» de 
l'estiu, i «Cristal» no té res a fer per 
competir-hi. En qualsevol país nor
mal, un afer d'aquestes característi
ques que d'altra banda no ha fet més 
que començar, hagués comportat la 

Una mica d'història: 

3-12-79: Plé de l'Ajuntament d'Ulldecona. 
Punt 3r. 

3. Redacción de las normas subsidiarias y 
complementari as de Ulldecona, encomíen
da al arquitecto municipal D. Juan José 
Martínez Carceles. 

12-3-80: Plé Extraordinari de l'Ajuntament 
d'Ulldecona. Punt 9. 

9. Documentación y compromisos para so
licitar una subvención para redacción de 
las Normas Subsidiarías de Planeamiento. 

23-2-81: Plé Extraordinari de l'Ajuntament 
d'Ulldecona. Punt 5. 

5. Normas Subsidiarias de Planeamiento: 
Solicitud de subvención y acuerdo de re
dacción. 

Com és qué no s'han redactat fins 
ara? Misteris. No devia ser prou inte
ressant. El cert i segur és que Ulldeco
na durant aquestos 1 O anys s'ha regit 
per la delimitació de casc urbà aprova
da al 79, i la màniga per donar, treure, 
afegir, deixar fer o no deixar fer ha 
estat molt ampla. Us podríem posar 
molts d'exemples que suposem hau
ran tingut una rendibilitat en vots, 
exemples demostables i comproba-
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dimissió del càrrec públic parent, però 
aquell país no és normal, i la manca de 
tradició democràtica es nota a la dreta 
i a l'esquerra. De tota manera i encara 
que no ho vulguin reconéixer, l' Alfon
so Guerra «el hermanísimo» està to
cat, i a dintre del partit s'espera amb 
autèntiques ganes el Congrés del 
PSOE d'aquesta tardor, on més d'un li 
cantarà les quaranta. A nivell local 
s'especula que la caiguda de Guerra, 
també afectés lògicament als guerris
tes, entre ells el nostre Alcalde, que de 
tota manera és prou viu per començar 
a fer manetes amb gent d'altres sec
tors interns del PSOE i seguiu llegint. 

JORDI GARCIA CANDAU, 
PREGONER 

... i director de RTVE, i del sector NO 
guerrista, i el nostre Alcalde festejant
lo. Jaume Antich ha tingut i té molta 

bles que molts de vosaltres coneixeu. 
En aquest temps, s'han donat ampla
des de carrer, altures de cases, ali
neacions de façanes, etc. etc. 

El nostre terme municipal és ple de 
«almacén agrícola» alguns autèntics 
xalets i vivendes habituals, i al no 
haver-hi una regulació adequada s'ha 
consentit el que podríem dir un autèn
tic desgavell urbanístic que ha barrejat 

cura dels mitjans de comunicació, di
ríem que són una autèntica obsessió 
per ell, i procura controlar tots els que 
pot i estar bé amb la majoria. Com tots 
sabeu, va aconseguir que el fessin de 
la comissió de control de RTVE del 
Congrés. Ara fa venir a Garcia Can
dau, del sector més moderat del 
PSOE i persona amb molt bon cartell 
professional, i el nostre Alcalde que 
sempre havia intervengut en els mit
jans de comunicació «provincials» ara 
per raó del seu càrrec i amistatas 
encara intervé més. Les emissores 
oficials les té sota les seues ordres, si 
no aneu observant i vareu, i és que 
aquesta és una bona forma de sortir a 
la foto tota la vida, copant tots els 
minuts possibles quan li dóna la gana, 
filtrant aquelles notícies que li interes
sen, i sobretot no deixant parlar als 
demés. De tota manera d'aquest tema 
en parlarem més a fons, s'ho mereix. 

indústries amb xalets, restaurants, 
vivendes normals, etc. 

Sembla que les Normes que ara 
s'han redactat haurien de regular tot 
això, res més lluny de la realitat, en lloc 
de començar de cap i de nou a partir 
d'ara, el que fan les normes és beneir 
allò que hi ha fet i continuar-ho. 

És evident que hi ha coses ben 
fetes a les normes í d'altres no tant, i 



que cadascú a nivell particular podrà 
dir-hi la seua, però en allò que afecta a 
la comunitat hi ha un aspecte que no 
volem deixar passar per alt i al que 
ERC ha presentat una al.legació. 

Tots sabem que fins ara les indús
tries s'han posat on han volgut, fora i 
dins de la zona urbana, degut a la 
manca d'un polígon com cal, fet que 
hem vengut denunciant reiterada
ment. Doncs bé, les noves Normes en 
lloc de solucionar aquest problema, 
donen el vist i plau a la situació anterior 
i declaren les zones on ja es concen
traven més indústries, com a d'indus
trialització intensiva o extensiva. 

Aquestes zones, Lorito, Camj de 
l'Olivar i carretera de Tortosa, seran 

ara zona urbana industrial, però tam
bé s'hi podran fer cases. 

Cal dir que aixó no és fomentar fa 
indústria, ni un polígon, ni res que se li 
paregue, és un succedani, com quan 
un vol cafè i li donen malta. 

Un polígon és una zona adquirida 
per l'Ajuntament o per l'lncasol o per la 
iniciativa privada, que s'urbanitza amb 
tots els serveis i es ven amb parcel.les 
ben preparades i a bon preu. Les 
zones que l'Ajuntament fa ara indus
trials, tindran el terreny a preu de solar 
amb construccions de diversos usos 
pel voltant. 

Suposem que així l'Ajuntament ja 
es dóna per satisfet amb un tema que 

N0VESBE!MBRE!SE!S2;BE!R;51.W~Z0NIA 

La construcció de naus a Planes Altes i la 
instal.lació de noves empreses al nostre ter
me, tornen a posar d'actualitat el tema del 
polígon de que parlem més amunt. 

Segons ens han dit, en aquestos moments 
hi ha una empresa que està cercant molt de 
terreny per una instal.lació industrial, i lògica
ment no el troba, aquí al nostre terme això pot 
fer perdre una bona oportunitat. 

Paralel.lament, hi ha qui ha comprat una 
finca de massaneres al carni de l'Olivar, ha fet 
un carni al mig fins a la sèquia, i ha passat un 
cartell que podeu veure a la foto, però allò ja no 
és una zona urbana industrial, quèpassarà? 
Ulldecona ha tingut una bona oportunitat du
rant uns anys, no s'ha aprofitat, ara tant de bo 
que no hi hagi guerra al Golf i es produeixe una 
crisi com al 73, que ens ho passaríem mala
ment. Al 73 qui va haver de deixar la fàbrica va 
poder tornar al camp i fer-lo rendir, ara molts 
d'aquestos camps estan perduts, i una crisi 
ens faria patir de valent. Caldria un esforç molt 
gran per tornar al camp, i precisament en els 
moments de major crisi d'aquest. Temps al 
temps. l 

Tots sabeu ja que fan a les Festes, només 
volem indicir en un parell d'aspectes. En pri
mer lloc felicitar a l'Ajuntament perquè final
ment ens ha fet cas, i no ha repetit al butlletí 
d'agost el programa de festes, donat que ja es 
trauran els corresponents programes. Veníem 
denunciant que era aquesta una despesa inútil 
que encaria tots els anys la Revista. Ja era 
hora. 

En segon lloc, be està que es facin els es
pectacles a càrrec de les entitats, i que aques
tes guanyen diners, però ens sembla que la 
qualitat i la varietat de les festes perd molt quan 
es va amb criteris exclusivament mercantils. 
Potser l'Ajuntament en aquest cas hauria d'as
sumir entitats apart, la responsabilitat de fer 
alguns espectacles d'autèntica qualitat i varie
tat de gustos, i conste que aquesta no vol ser 

tant li hem criticat, la manca de sol 
industrial, però no era això companys, 
no era això. 

També ens ha sorprès que s'hagi 
seguit un criteri totalment oposat al de 
la delimitació en quant a les altures de 
les vivendes i les amplades de carrers. 
Fins ara, als carrers més estrets es 
permetien cases més baixes, i als més 
amples més altes, ara a les noves 
normes es fa a l'inrevés, carrers es
trets cases altes, i carrers amples 
cases baixes, això parlant de zones ja 
urbanitzades i on hi han edificacions 
de totes les mides. Diferent és si es 
tracta d'una zona on no hi ha res i que 
es pot regular com es vulgue. Enfí, ja 
en sentireu parlar. 

VEN 
DE 

NAVEs 

una critica ni a l'Ajuntament ni a les entitats 
organitzadores sifuen les que siguen. En fi, 
potser aquest tema cal estudiar-lo ben a fons. 

D'altra banda com ja sabeu tots, Xènia Re
dondo Díaz serà la reina d'enguany per votació 
popular, li desitgem un bon regnat i que s'ho 
passe molt bé, ella i total la joventut que 
representa. BONES FESTES MAJORS!!! l 
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LA SABONOSA POT 
PROCEDIR DE LA 
TÈRMICA D'ANDORRA 

Era una sospita que en aquest 

cas ja teníem de fa temps a la 
vista de dades que havíem anat 

arreplegant, però ara el mateix 

VÍCTOR GIMENO diputat d'IC i 
ex-alcalde de LA SÉNIA ho ha de
nunciat. Gimeno ha demanat a la 

Generalitat que faci públiques les 
dades que té sobre la contami~ 

nació d'aquesta tèrmica, que pot 

afectar seriosament l'acidesa 

dels nostres olis. Tots sabeu com 

són les olives sabonoses, els pa

gesos almenys, un fenómen que 

fa anys no es produïa i que té 

molta incidència en determina

des partides del nostre terme. 

No trobareu olives així pel Mont
sià, i en canvi sí que n'hi han a 

dojo per les Planes i zona com
presa entre la serra de dalt i el 
terme del Mas de Barberans. 

PER U.P. LA NOVA 
RÚSTICA ES IRREAL 

Unió de Pagesos empendrà al 

Setembre una ofensiva contra la 

tema que ja anunciarem fa 

temps, podia ser molt seriós per 

al camp. 

revalorització del patrimoni (la BON ANY PER LA 
contribució rústica) la legislació FRUIT A 
sobre pous i l'impost de trans-

missions. Els tres fronts tenen un 
comú denominador: la seua apli

cació suposarà un augment con
siderable dels impostos que els 

pagesos han de pagar, és a dir, 

que poden ser el tir de gràcia. 

Que a Ulldecona hi han molts 
de presseguers tots ho sabem, 

però aquest any darrer i a conse

qüència de la mala campanya 

anterior, molta gent els va deixar 
perdre o els va arrencar. En-

Segons UP, es donaran casos en guany ha estat un bon any, i el 
que la revalorització que farà el préssec s'ha pagat bé, molt bé 

consorci multiplicarà per 6 el va- en molts casos i segons varietats 

lor de les terres. UP intentarà i moments de la campanya en 
contactes amb els Ajuntaments quelaquantitatafluixava.AUllde

beneficiaris directes de la centri- cena podria entrar un riu de ri

bució rústica. Estarem atents al quesa, però la comercialització 

l 

defectuosa o escasa que exis

teix, la manca d'estructures en 

una paraula, fa que no entren tots 

els calés que deurien. Per expe
riències personals d'enguany 

que coneixem molt de prop, 

analitzarem més a fons la cam
panya en propers números per 

ajudar a donar una visió de les 

mancances, preus i avantatges 

que tenim. De moment enhora
bona als pagesos que tenen 

préssec, ja els tocava un any bó. 



RETALLS 

1.· Al FULL que teniem preparat per sortir a 
finals de Maig i que ja no varem treure, figurava 
un retall de la revista EL TEMPS de València 
que ens va semblar interessant, tot parlant 
dels pactes entre PSC-CiU. 

Ara veient que a l'Obiols ja se'l comencen a 
guardar en salmorra i que Cullell ha fet mutis 
pel forc, us oferim igual el retall, veureu que no 
anaven gens torts els del TEMPS. 

2.· Aixi mateix us oferim un retall defDIARI 
de Tarragona en que diu seriosament que el 
nostre Ajuntamet ha demanat l' acollonant xifra 
de 780.000 ptes. per als diversos balls de 
mantons. Home, ja està bé que ens donin 
diners, però potser cal tenir una certa moralitat 
en demanar-los, sobretot quan per molt que es 
gasti, tots sabem que no és això ni molt menys. 
Serà una petició d'aquelles que serveixen per 
criticar si no te la donen? l és que l'any passat 
també es va fer i va servir per això ... 

Per cert i parlant de subvencions, ha pensat 
el nostre pidolaire Ajuntament en demanar un 
parell de kilos al Ministerio de Cultura del seu 
país? Per a que? Per als' bous home, en 
definitiva el nostre Ajuntament els ha potenciat 
com una contribució d'Ulldecona al •acervo' 
nacional espanyol, doncs que els paguin ellsll 
No cal patir que no ho farà no, i és que aquí no 
podria criticar la decisió del "seu' Ministre ... 

El mòbil del pacte entre CiU i PSC, 
fet i fet, també és el mateix que el que 
ha impulsat el PSOE a l'entesa amb al
tres forces relativament pròximes: el 
temor. El temor del PSC a perdre \'al
caldia de Barcelona en els comicis del 
91, per una banda, i el temor de CiU a 
perdre la majoria absoluta l'any 92. La 
lectura subterrània apunta que CiU re
nunciarà a l'obtenció del consistori 
barceloní a canvi de ma~tenir \'hege
monia en la Generalitat. Es obvi ende
vinar les conseqüències que tindria per 
à1 PSC que Pasqual Maragall seguira 
la inauguració dels Jocs Olímpics des 
del seti televisor, i que CiU hagera de 
governar amb dificultats. 

¿Quines coses poden fer perillar la 
continuïtat de Pasqual Maragall en 
l'alcaldia? Sense dubte, una campanya 
cruenta que denuncie el funcionament 
pesant de \'organització olímpica i la 
dilació en l'execució dels seus prepara
tius, i, probablement, una miqueta de 
demagògia sohre el caos infrastructu-

ULLDECONA 

Demanada una 
subvenció a la 
Generalitat per al 
Ball de Mantons 

REDACCIÓ 
La l'o1111'"'i1l çlc Govern <le 

l'Ajuntanll:1:t d'Ulldecllna va 
ratificar la petició feta per 
l 'alc~lde al Departament de 
Cultura de la Generalitat de 
Caurfunya. tot sol.licitant la 

ral metropolità. Per contra, ¿què pm 
deteriorar electoralment a CiU? Bàsï
cament, una altra campanya de simi
lars proporcions sobre el pla de resi
dus, que tanta irritació popular ha oca
sionat en els últims mesos. 

Les claus del pacte, en conseqüèn
cia, consistiran a acotar el terreny de la 
disputa i prescindir de l'artilleria pesa
da durant les pròximes confrontacions 
electorals. Per descomptat que això no 
implicarà en cap moment la renúncia 
de les dues formacions a fer campan
yes contundents d'acord amb els seus 
idearis polítics. Aquesta solució de re
lleus salomònics perquè tot continue 
com està, òbviament exigeix implícita
ment un sacrifici per banda. El PSC 
haurà d'immolar Raimon Obiols i 
guardar-se'l en salmorra o en formol 
per a millors -pitjors, en aquest 
cas- ocasions, i CiU haurà de fer 
igual amb Josep Maria Cullell. les 
eternes alternatives antagòniques a Pu
jol i Maragall. Coses del mercat. 

concessió d'un ajut per in1port 
de 780.000 pessetes destinat 
al finançarncnt del cost de 
mantenin1ent d'aquesta tradi
ció popular catalana que és el 
Ball de Mantons d'Ulldecona, 
la jota de Catalunya. 

Enguany. novament a les 
festes majors d'Ulldecona, el 
setembre, es tornaran a cele
brar els tres balls: els més 
grans cl dilluns dia 3, el juve
nil cl dijous dia 6, i l 'infantil 
el divendres dia 7. En total se
ran quasi cinc-centes les pare
lles que hi participaran. 

Parla el ministre ... 
E l ministre d'Agricultura, Carlos Romero, s'ha 

decidit, per fi, a trencar el seu silenci sobre la 
crisi de l'avellana i ha ofert una roda de premsa 

al Govern Civil de Tarragona aprofitant les seves va· 
cances en terres de !'Ebre. Romero ha vingut a dir allò 
que ja se sabia però que ell mateix semblava negar-se 
a reconèixer: que no hi ha possibilitat de renegociació 
del tractat amb la CE i que, per tant, els pagesos .cata· 
!ans hauran de donar com a irreversible que les avella
nes de Turquia i els Estats Units puguin arribar a 
l'Europa Occidental sense necessitat de pagar cap 
aranzel. Però si aquesta és, ara com ara, una realitat 
irreversible, el que el ministre Romero no pot oblidar 
és que bé deu existir alguna responsabilitat política en 
l'afer; és a dir, bé deu existir algú que, en última ins· 
tància, era el representant legal dels interessos dels pa-

gesos de l'Estat espanyol a Brussel.les i que va negoci· 
ar malament... o no va negociar. I potser convé recar· 
dar que el ministre d'Agricultura a l'època de la nego· 
ciació, l'únic ministre d'Agricultura que ha desenvolu· 
pat aquest càrrec durant els successius governs 
socialistes, ha estat el mateix Carlos Romero; un mi· 
nistre segur, potser perquè mai no viatja en avió. 

És evident, doncs, q4e existeixen tines responsabili
tats polítiques que no es poden ignorar. Tot i que ara, en 
el present moment, sembla més operatiu demanar l'acce· 
leració de l'arribada dels ajuts i les compensacions pro· 
meses tant per la Comunitat Europea com per les Admi· 
nistracions central i autonòmica que reviure un debat 
que prou crispacions va generar. De tota manera, però, 
no deixa de sorprendre l'habilitat de Carlos Romero per 
esquivar responsabilitats i insinuar que són els mateixos 
pagesos els culpables de la situació actual. 
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FENT MBM©'RiA 
Tots recordareu l'enrenou que 

es va muntar al setembre i octu
bre de l'any passat amb la guar
deria. També fent memòria, re
cordareu que finalment el tema 
es va solucionar mercè a la peti
ció (que fou atesa) a Joan M. 
Roig, alcalde d'Amposta i presi
dent del Consell Comarcal. 

Aquest es va comprometre a 
subvencionar la guarderia de 
Juanita Brusca i que els xiquets 
deixessen així d'estar al c~rrer, 
fet pel qual el nostre alcalde el va 
posar a parir després de pujar 
per les parets. 

Al finar però, el nostre Alcalde, 
cap del Grup Socialista al Consell 
Comarcal va trobar aquesta idea 
tan bona, de presentar la moció 
que us oferim retallada del «7 
dies» de Tortosa, una moció en 
què demana subvenció per totes 
les guarderies de la comarca. Un 
bon exemple d'allò que diuen en 
castellà de què «de lo perdido 
saca lo que puedas», i demostra
tiu de Ja visió política d'Antich. 

Dl 

El Grup Socialista del Con
sell Comarcal del Montsià ha 
presentat a la Comissió de Cul
tura (presidida per Víctor Gi
meno), una moció que diu així:· 

"Degut a la seva finalitat sa
cia~ a partir d'enguany aquest 
Consell Comarcal del Montsià 
acorda subvencionar a totes les 
guarderies (o llars d'infants) de 
tots els pobles de l.a comarca 
del Montsià". 

Cal esperar ara, doncs, que es 
compleixi la paraula del presi
dent de la Comissió de què si 
aquesta moció passava per la 
Comissió s'estudiaria i es re
dactarien unes bases que cana
litzarien aquests tipus de sub.
vencions. 

Les guarderies de la comarca 
(també les de la Sénia) esperen 
que aquesta proposta es faci 
realítat ben aviat. 

Ol.JAN El..SiREIS PASSEN 

."El gran Maragall va veure 

passar don Alfons Xll d'Espanya 

pels carrers de Barcelona en les 

jornades reials de 1904. l, en el 

seu misticisme visionari, va veu
re aquelles jornades, no com un 

català, sino solament com un 

poeta. En la seva visió de Ja reia

lesa, poetitzà els sentiments infe

riors d'un poble davant la majes

tat que passa. No va adonar-se 

del fons de baixesa, d'incons

ciència i de trist oblit que hi havia 

en l'actitut d'aquells catalans que 

sentien el prestigi idolàtric de la 

monarquia en guaitant la caval

cada règia. 

De l'abstenció que la millor 

part dels catalanistes predica

ven aleshores respecte a la visita 

reial, En Joan Maragall va dir-ne 

«Una criaturada». El nostre poeta 

excels tampoc sabé compendre 

en aquella hora la grandesa i l'a

firmació viril que hi ha en Ja silen-

presentació oficial del règim que 

li ha aixafat l'ànima. 

Quan passen els reis dels Es

tats dominadors, els pobles cai

guts, si no han oblidat miserable

ment la llur caiguda, no senten el 

prestigi de la reialesa, ni el llur es

perit esbatega content com les 

oriflames. Són uns altres senti

ments que s'inflen i es retorcen 

en els pits i es reflecten en la llui

çor dels ulls. Passa el rei, i el po

ble veu redreçar-se l'historia pro

pia, amb les centuries de la lliber

tat i els anys de servitud. Sent el 

neguit dels lligams que el tenen 

presoner i l'afany de recobrar el 

seu moviment lliure. Sent que el 

cavall vencedor trepitja alguna 

cosa viva caiguda en terra, i ell 
rep els cops de pota en el cor. l 

veu sorgir, en mig del reial segui

ci, les ombres dels grans patrio

tes desapareguts." 

ciosa abstenció d'un poble, en "(Del llibre de N'A. Rovira i Virgili, 

passar, ostentosa, la més alta re- Debats sobre el Catalanisme)." 

BOSSALD'OR 

Cada quinze dies, o cada quan 

surti el FULL, li concedirem un 

bossal d'or simbòlic a aquell que 

l'haurà dit més grossa (bossal, 

allò que es posa als gossos per a 

qué no mosseguin). Aquest cop 

el bossal se'l ha merescut JOSE 

MARIA SALA (a. el nerviós) per la 

seua frase genial referida a l'es

tat d'ànim dels mariners de la lle

va que que van al Pèrsic. El bo

queta de pinyó ha dit: "algú fa 

crear d'una manera irresponsa

ble un alarmisme absolutament 

innecessari", tot recomanant 

tranquilitat i confiança als mari

ners i les seues famílies. Sobren 

els comentaris. No n'hi ha per 

tant, per això SALA va al capda

vant de l'expedició junt amb Se

rra, Gonzàlez, Roca, Aznar, etc., 
tots el que hi son d'acord. Per vos 
11el bassal d'or" compañero. 



e La temporada ja està en marxa 
i el C. F. ULLDECONA tornarà a 
lluitar per oferir un bon especta
cle i treballar pel futur del futbol a 
Ulldecona. 

Després del descens, no cal 
dir que els ànims estaven baixos, 
a la primera assemblea general 
no es va aclarir res, i se'n hagué 
de fer una de nova uns dies des
prés on per fí va sortir una nova 
junta directiva i es comerÏçà a 
treballar. Agustí Raga Vericat és 
el nou president del C. F. ULLDE
CONA, un home que havia estat 
absent molts d'anys del poble, 
però a qui va colpir el moment 
greu del futbol i es va oferir com a 
nou directiu juntament amb d'al
tres persones; finalment va que
dar com a nou president junt a un 
grup d'esforçats directius, al
guns de la junta anterior com 
David Callarisa, Xavi Gallimó, 
Paca Balagué, Vicent Gracieta, 

e Com a notícia que ja es va 

Joan Sort, Toni Jerònima, Mana
ia Callarisa i d'altres,,çte nous com 
Pepe López, Pepe Millan, Ramon 
Querol, Jordi Morrtrós, Ramon 
Pla Dani Simó, Vicent Castell i 
Enric Beltran. 

La plantilla del primer equip ha 
quedat així després de les co
rresponents altes i baixes de 
sempre: 

PORTERS 
Subirats, Lluís i Martorell. 

DEFENSES 
Tomàs Leon, Ruiz, Lluc, Mesa, 

Pere Millan i Baron. 

MITJOS 
Vicent Prades, Manaia 

Vericat,Joan Elies, Eduard 
Calduch i Jose Millan. 

DAVANTERS 
Amadeu, Escudero, 

Alfons, Forcadell 
i Xavi Jerónimo. 

~ 
quedar a la. impremta -~l seu A G R LJ p A C l Ó 
moment, tenim l'excurs10 dels 
nostres Veterans a Alemanya on 
van jugar un partit que va acabar 
amb empat a dos gols contra el 
combinat de Hatele-Nagold a 
Sttutgart. Els nostres jugadors 
foren: 

Dalt: López, 7 ; Grau, Pineda, 
Carapuig, Bel, Josep Bel, i Rever
té entrenador. 

Baix: Ciudad, Esteban, Calla
risa1 Bel, Najas, Ausensi, Maño. 

Segons han contat, s'ho van 
passar d'allò més bé tot i essent 
un viatge llarg. Van quedar ganes 
de repetir l'experiència, gràcies 
aquesta vegada a les relacions 
comercials entre Ferreteria 
GRAU i la firma alemanya HAFE
LE. l 

També del jovenil per al primer 
Ramon Callarisa, 

Tivo Guimerà i Josep Tomàs. 

Una plantilla jove amb força i 
amb la inèorporació de tres joves 
jugadors d'Alcanar amb bones 
qualitats, com són els porters 
Subí i Lluís i el davanter Alfons. 

Fins ara s'han jugat tres partits 
ambaquestos resultats: 

ALCANAR 1 - 1 ULLDECONA 

ULLDECONA 1 - O PENYÍSCOLA 

ULLDECONA 5 - 2 CATÍ 

Com entrenador figura Eduard 
Calduch, bon entrenador i a qui 
tantes vegades s'hagut de recó
rrer en moments sobretot difícils 
per al Club, potser ja es mereix 
que se'l deixe treballar amb tran
quilitat unes quantes tempora
des, el futbol local en sortiria 
guanyant segur. l G 

DE VETERANS 

-



XAFAHDE.HIE.S 

• Diuen que l'afecció perles corones 
que va portar al nostre Ajuntament a 
fer un escut nou amb corona inclosa, 
ens ha costat un ull de la cara en 
material (sobres, cartes, impresos 
diversos) d'una banda per tots els 
coronats que s'han hagut de fer, i per 
l'altra per tots els vells que hi havia que 
s'han hagut de llençar. Esvero? 

• En vista del mal funcionament de 
Telefònica fàcilment constatable so

bretot enguany ença (abans no era 
cap meravella), la millor Telefònica 
d'Espanya s'ha proposat i sembla que 
és a punt d'aconsseguir millorar el 
servei amb noves tecnologies que 
seran l'últim crit en el sector: uns 

quants bidons per fer senyals de fum, 
i un bon grapat de coloms missatgers. 
No s'ha vist mai. 

• Enguany val la pena apuntar-se al 
Ball de mantons (la Jota de Catalun
ya), amb la subvenció de 780.000 hi 

LO DIT A l...'l.Jl..L 

Va de monuments ... 

El cas del nostre Ajuntament és 
molt curiós i desmenteix contínua
ment allò de que la teoria i la pràctica 
han d'anar juntes, senzillament és 
queda en una política de teoria i ges
tos, molt útil però tal i com ha quedat 
demostrat, electoralement parlant. 

Resulta que deu ser !únic Ajunta
ment que ha fet un monument al pag és 
i en 12 anys no ha fotut res de profit 
pels pagesos d'Ulldecona, és a dir, es 
fa un monument al passat (molt mere
cut aixó si), mentre s'ignora sistemàti
cament el present dels homenatjats i 
totes les dificultats que passen. Tam
bé deu ser l'unicAjuntament que ha fet 
un monument a les senderes de gran 
recorregut, i en canvi té els pitjors 
camins veïnals en molts km. a la redo
na (ara diu que això es començarà a 
solucionar ... ), un Ajuntament que li ha 

m 

ha sopar per tots els balladors i puros 
xapats en or. No s'ha vist mai. 

• Un observador subscriptor del 
FULL ens fa arribar un imprés d'una 
Caixa en que s'ofereixen serveis de 
tramitació diversos segons sembla i la 
llista de graduats socials de la "provin-

023 Sànchez Pozo, Franc1sco 
068 Sarmlento Roman, José L 
113 valera Ordoñez, Juan E. 
129 Vizcaya Gonz<i.lez, Jeslis 
261 Vizcaya Gonzàlez, José V. 

TORREDEMBARRA 
296 Casajuana Farriol, Jud1th 
226 Zaragoza Telxidó, Albert 

TORTOSA 
032 Cardona Ba1agué, Antonio 
t 04 Gisbert Gisbert, Jordi 
286 Gubert Estupiña, Frederic 
022 Palom~ Pel8ez, Andreu 

ULLDECONA 
126 Degado Zubiri, Felipa 

"[[. 

008 Casañas Domingo, Francesc 
073 Culleré Serrat, Jaume 

VENDRELL 
006 Cama Nin, Valenti 
223 Pena Jané, Carlos 

VILASECA 
089 Ra!ols Vila, Josep M. 

VINAAOZ 

fet un monument a Sales i Ferré 
(símbol de cultura) i que ignora siste
màticament la cultura del país al qual 
pertany. 

Ara sentim a dir que li volen fer un 
monument al «futur» d'Ulldecona (su
posem que no serà el que predicaven 
a l'eslògan de les municipals ... ) un 
monument que diuen costarà la mòdi
ca xifra de 2.000.000 que això sí, 
demanen a la Diputació. Home, potser 
hi ha coses més importants que fer 
amb aquestos diners, i sobretot supo
sem que la Diputació tindrà més co
neixement i cobrirà d'altres necessi
tats més urgents i reals que no cal 
anomenar, però el que volíem dir, és 
que en lloc de fer-li un monument al 
«futur», així en abstracte, potser el 
que haurien pogut fer és preocupar-se 
una mica d'aquest futur, en concret, 

cia" de Tarragona on acudir. No pas
saria res si no fora que hi ha un "petit" 
error i en el graduat social correspo
nent a Ulldecona figura el telèfon de 
l'Ajuntament (72.00.13), i el graduat 
social corresponent és l'actual segon 
alcalde com podeu comprovar. No 
s'ha vist mai. l 

Cristòfor Colom, 5·7, 3-:-¡ 
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Passeig Estació, 7 
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Rep. Argentlna, 12 • Ent. 4 
Cf Berenguer IV, 35 - 1·8 
Plaça Alfons Xll, 7 
Historiador Despuig, 25 

·1ez. 1(>-12. 1 

Passeig de la Estació, 5 

Abad Llort, 9 
Bisbe Palau, 25 

Doctor Robert, 52 - 1 
Sta. Anna, 5 

Barcelona, 26 • EdL Molins ll 
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44 47 37 
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60 07 50 

66 01 17 
66 04 76 

38 25 42 

en els diversos aspectes de la vida 
local, i no només en uns quants d'a
questos aspectes, alguns d'ells super
ficials i irrellevants. 

Potser el que hagués calgut és 
posar les bases d'aquest futur, bases 
sòlides per a l'agricultura, la industria, 
el comerç, el turism~. «Compañeros» 
del Ajuntamiento, en 12 anys pel futur 
haureu fet això: un monument, i això 
si, hipotecar-lo, amb prèstecs i més 
prèstecs, i amb allò que podíeu haver 
fet i no heu fet. 

Feu-li un monument al futur, servirà 
al menys per a que el dia de demà tots 
tinguem clar que gairebé és l'únic que 
vau fer pel futur del vostre poble ... 

NE Hl-HA UN-FART. l 


